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LA VEU DELS LECTORS: 
Montse Navarri 11 Presidenta de l~FA 
de l'lnl\titut rl - [ ~ Pol1l" dP 'iegur 

Falta de professorat 
o m a AFA de l'lnstitut de la Pobla de Segur, volem 
denunciar que els alumnes de 1r, 2n,3r i 4t d'ESO 
que cursen francés encara no tenen professor ti-

tular d'aquesta assignatura. D'en~a que va comen~ar el 
curs academic, el 6 de setembre, el Departament d'Edu

cació no ha estat capa~ d'assignar un professor de francés 
per als nostres fills i filies. 
La cosa s'agreuja si pensem que el nostre és 1 deis 5 cen
tres que cursen Batxibac a la província de Lleida. Recent
ment, s'ha creat la delegqció territoria l d'Educació a I'Ait 
Pirineu i Aran que havia de mi llorar el servei, pero encara 
ha agreujat més les mancances del nostre territori. Com 
a famílies d'aquests alumnes, estem preocupades per 
aquesta situació i en les conseqüencies que aixo pot por

tar per als nostres fills. Ens agradaría que es prenguessm 

les mesures necessaries per resoldre com més aviat mi
llar aquest fet i, en la mesura del que sigui possible, evitar 
que aixo torni a passar. 

Te-u l''ls Piazt.·P.lo 11 Tarrega 

FP Basica, ta~bé dins l'ESO 

~ 
és enlla de I'ESO es pot escollir el Batxillerat, 
la FP o la Universitat i, dins d'aquests camins, 
qualsevol itinerari, via 'normal' o proves d'ac-

cés. Pero també existeixen dos itineraris potser menys 
coneguts com els Programes de Formació i lnserció (PF I) 
o els ltineraris formatius específics (IFE) que inclouen mo

duls comuns, de FP, específics ,i Formacióen Centres de 
Treball. 
E ls Programes de PFI formen part deis estudis de FP, or
ganitzats en famíl ies professionals, amb iguals matéries 
que a la FP Basica, amb una durada d'un curs académic, 
i van dirigides a l'alumnat d'entre 16 i 21 anys que no ha 
acabat I'ESO amb l'objectiu de reinserir-lo als ensenya-

-nana 

ments reglats i, a més, perqué adquireixi competencies 

per accedir al mercat laboral en millors condicions. 

1 els ltineraris Formatius Específics (IFE) estan adre~ats a 
l'alumnat amb necessitats educatives especials per disca
pacitat intel·lectual segons capacitats, amb una durada de 

quatre cursos academics, incloent les famílies professio
nals agraria (auxi liar en cura d'animals i espais verds), co
mer~ i marqueting (auxiliar en vendes i atenció al públic), 

activitats físiques i esportives (auxil iar en manteniment 
d'instal·lacions esportives) i hosta leria i turisme (auxiliar 
en serveis ae restauració i elaboració d'apats), ga rantint 
així una real inclusió social i laboral. Amb tot, s'hauria de 

potenciar més la FP basica ja dins la mateixa ESO (i/o bat
xillerat) a mode de materies optatives (o complementari
es) perdonar un majar valor afegit als títols academics i, 
a més, assolir millar inserció laboral per qui no vulgu i es

tud iar més enlla de I'ESO o no superi els següents nivells, 
i tenir una base de FP en escollir FP superiors. Com es 
ve u, avui di a els camins formatius són molts i molt variats. 
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Encarant de front i amb valentía la realitat 
dels municivis a Lleida, Pirineu i Aran 

iu Maria Aurelia Capmany, en el seu Dietari de 
prudencies (1982): "Així que es converteix en 
para u les, el paisatge deixa de ser llunya per es-

devenir una experiencia plena, farcida, amb elllast del 
pes immens de les idees". 
1 és en l'inici d'aquest viatge, que ens ha dut com a 
equ1p 1 personalment, com a v1cepresident primer de 
la Diputació de Lleida, que trobo en la c1ta de la Cap
many coratge 1 sentit per posar en marxa els pobles, 
que és un deis objectius que ens vare m marcar al con
córrer a les eleccions municipals del juny passat. 
Aleshores vam afrontar el repte de treballar pels nos
tres pobles. Ara tenim l'oportunitat de fer-ho per tot 
el terntori. 1 el pressupost per a 2Q24 que acabem 
d'aprovar a la Diputació de Lleida ens permetra tre
ballar pels municipis de Lleida, Pirineu i Aran. La lluita 
contra el despoblament és i sera un deis reptes més 
grans als quals haurem de fer front, i per aixo hem in
crementa! notablement el pes de la partida de Coope
ració Municipal i Comarcal, que és la que dona verita
ble sentit al funcionament de l'ens: treballar pels 231 
municipis que formen la província de Lleida, ajudar als 
ajuntaments i millorar la vida de les persones que en 
formen part. 
El nostre compromís des del govern de la Diputació 
passa, a més, per posar en marxa sistemes i oferir 
eines que ens ajudin a guanyar agilitat en el dia a dia 
deis muniCJpis. Volem aconseguir que sigui més facil 
que les ajudes arribin als pobles i que aquells paisat
ges que fins ara fe iem llunyans, esdevinguin llocs per 
arrelar i posar en marxa projectes de vida dignes. La 
nostra voluntat coma grup és la de treballar amb insistencia 
per modernitzar el territori, per nodrir els petits municipis 
d'oportunitats, per agilitzar-ne el func~onament i, per des
comptat, fer front als nous reptes que ens esperen quant a 
sostenibilitat i responsabilitat mediambiental. És a les nos

tres mans i ca l que posem fil a l'agulla. Ens hem de felicitar 
per haver arribat a pactes de govern que han de ser fructí-

La nostra voluntat com a 
grup és la de treballar per tal 
de modernitzar el territori i 

poder nodrir-lo d'oportunitats 

AGUSTÍ JIMÉNEZ 
VICEPRESIDENT PRIMER DE LA 

DIPUTACIÓ DE LLEIDA (PSC) 

fers. També per haver reconegut i estud iat la major part de 

les propostes que ens han fet arribar els grups a l'oposició. 

Pero ara hem de fer realitat el mandat de la ciutadania: arri

bar a més acords i encarar, per ft i amb valentia, la responsa

bilitat de planificar plegats i de cooperar perqué les mi llores 

es materialitzin en beneficis reals per als nostres pobles. Per 

demostrar-ha tenim tot un any. Entre tots, fem-ho possible . 
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Protestes a tata Catalunya 
contra el model energetic 
sostenible de la Generalitat 
La mobilització es fara el 6 de desembre, amb 
talls de carretera, ~1 Pallars, el Segria i la Segarra 
Lleida 
A. SÁNCHEZ 

La Xarxa Catalana per una Transi
ció Energetica Justa, formada per 
més de 100 plataformes, entre 
elles SOS Vall del Corb, ha anun
ciat una serie de mobilitzacions 
el proxim 6 de desembre a dife
rents municipis de Catalunya per 
exigir a les administracions que 
impulsi una transició energetica 
sostenible al servei de la ciutada
nia. Un deis membres de la plata
forma SOS Vall del Corb, Guillem 
Vives, va explicar que durant la 
protesta es taran talls de carrete
ra "pacífics" i va avan~ar que no 
descarten convocar altres mobi
litzacions més endavant per tal de 
donar continu'itat a aquesta pri
mera acció. 

A Lleida, a falta de confirmació 
oficial, es preveuen protestes al 
Pallars, al Segria i la Segarra . Els 
membres de SOS Vall del Corb as
sistiran a Belltall, a la província de 
Tarragona, va explicar Vives, que 
també va apuntar que els ve'ins de 
Nalec i Ciutadilla, on hi ha previst 
dos macroprojectes de plantes 
solars que sumen 197 hectarees, 
també pujaran a Belltall. Des de 
la plataforma asseguren que el 
model de transició energetic que 
preveuen els governs vulneren 
"greument" els drets de la ciuta
dania i afirmen que aquest es ba-

FOTO: ACN / Aerogeneradors d'energia eolica al municipi de-la Granadella, a la comarca de les Garrigues 

sa en "facilitar la construcció de 
macrocentrals eoliques i fotovol
taiques arreu del territori, orienta
des fonamentalment a enriquir a 
les multinacionals energetiques". 

En aquest sentit, defensen que 
Catalunya lluiti contra el canvi 
climatic i l'aven~ de la desertitza
ció amb "mesures globals i real-

Aitona rep un ajut de 15.000 
euros per poder excavar la 
segona cisterna del Castell 
Un grup d'arqueolegs va co
men~ar dimarts les tasques d'ex
cavació que han de deixar al des
cobert la segona cisterna trobada 
al Castell d'Aitona. Aquesta actua
ció dona continu'itat a les excava
cions realitzades els darrers anys 
en aquest espai, que han permes 
descobrir diferents elements i es
tructures d'un alt valor historie. 

fases historiques del municipi: la 
fase islamica, la fase cristiana, el 
segle XVI-XVII, el desmuntatge 
del segle XVIII i la Guerra Civil. 

ment efectives", que permetin 
produir renovables i alhora prote
gir els boscos i els conreus. 

Un deis objectius és que les ad
ministracions posin ordre als pro
jectes, com explica Vives, i també 
exigir que se suspenguin les !licen
cies fins que el Pla Territorial Sec
torial per al Desenvolupament de 

que, tal com va assenyalar, "aju
den a preservar, mantenir i com
prendre el patrimoni historie del 
municipi". Pujol també va afe
gir que el projecte de restau ra
ció que s'esta executant pretén 
donar a aquest patrimoni "el 
reconeixement que es mereix i 
preservar aquests vestigis per a 
futures generacions". 

les Energies Renovables a Catalun
ya (PLATER) no estigui acabat. Des 
de la plataforma apasten per prio
ritzar la instal·lació de grans pro
jectes de renovables a espais an
tropitzats (carreteres, vies de tren 
o polígons industrials) i sobre sois 
degradats (abocadors o espais en 
estat d'abandó). 

Fraga destina 
750.000 
euros en la 
rehabilitació 
d'habitatges 
Un total de 33 persones s'han 
beneficiat deis 75.161 euros 
que I'Ajuntament de Fraga ha 
destinat per a rehabilitar ha
bitatges. Aquestes actuacions 
s'han centrat en el manteni
ment de fa~anes i la renovació 
d'elements estructurals, caber
tes i fusteria, així com la millo
ra de la salubritat de !' interior 
deis immobles. Els sol· licitants 
queja han acabat !'obra poden 
tramitar la justificació de l'ajut, 
mentre que els beneficiaris que 
no han acabat la intervenció ho 
hauran de fer a partir de 1'1 de 
gener del 2024. 

Locals de la 
Seu mostren 
els seus 'Sabors 
de Nadal' 
Una dotzena d'establiments 
de la Seu d'Urgell van presen
tar ahir les seves propostes 
gormandes amb un total de 
dotze productes gastronomics 
diferents, tant dol~os com sa
lats, elaborats expressament 
per assaborir-los durant els 
apats nadalencs dins la ini
ciativa Sabors de Nada/ de la 
programació nadalenca del 
Món Magic de les Muntanyes. 
Els comer~os del municipi al
turgellenc que participen en 
aquesta iniciativa gormanda 
traben identificats a la porta 
amb un minairó d'alumini de 
mida real, així com amb el car
tel! identificatiu. 

En concret, es van poder iden
tificar vestigis d'un mínim de cinc 

L'excavació iniciada aques
ta setmana compta amb una 
subvenció de la Generalitat de 
Catalunya per un import de 
15.232, 81 euros. L'alcaldessa del 
municipi, Rosa Pujol, s'ha mostrat 
molt satisfeta amb la continu'itat 
d'aquests treballs arqueologics, 

Cal recordar que al desem
bre, Alcoletge iniciara un projecte 
d'intervenció arqueologica a les 
fortificacions bel-liques del Front 
del Segre al Tossal de la Nora. 
Aquesta actuació compta amb 
una subvenció de la Diputació 
de Lleida i l'lnstitut d'Estudis ller
dencs (IEI). 

FOTO: AJ. Aitona 1 Els arqueolegs ja han iniciat els treballs d'excavació 
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Premien el 
projecte de _ 
reforma de 
les adoberies 
deTremp 
El Consell Comarcal del Pallars 
Jussa i I'Ajuntament de Tremp 
van recollir dimarts el premi 
Bonaplata pel seu projecte de 
rehabilitació de les adoberies 
de Tremp, el qual ha permes 
recuperar una de les vuit ado
beries documentades que hi 
va haver a la població fins a 
finals del segle XIX. El guardó 
té l'objectiu de premiar aque
lles persones, associacions, 
col·lectius o institucions que 
hagin dut a terme accions per 
recuperar, estudiar, difondre o 
posar en valor el patrimoni en 
els últims dos anys. 

La síndica d~ran 
es reuneix 
amb la presidenta 
del Parlament 

la síndica d'Aran, Maria Vergés, 
es va reunir ahir amb la presi
denta del Parlament de Cata
lunya, Anna Erra, per parlar de 
temes relacionats amb 111ran. 
També ho van fer sobre la ne
cessitat de mantenir una rela
ció bilateral entre tates dues 
instituc1ons a fi de permetre el 
desenvolupament de l'autogo
vern aranes, segons va mani
festar el Conselh Genera u. 

Un estudi alerta que els rius 
del Pirineu podrien reduir el 
cabal fins a un ·15% al 2040 
Una causa és l'increment mitja de la temperatura, 
que ha estat de 0,8 oc entre els anys 1981 i 2010 
Els rius del Pirlneu tindran 
cabals més baixos i podrien 
reduir la seva aportació 
anual fins a un 15% en 
l'horitzó del 2040, i més 
d'un 20% a finals de segle. 

Lleida 
REDACCIÓ 

Una de les principals causes de 
la reducció deis cabals és l'in
crement mitja de la temperatu
ra anual al territori pirinenc, que 
ha estat de 0,8 2C durant el pe
ríode 1981-2010. Aquesta és una 
de les principals conclusions de 
Piragua, un projecte internacio
nal que constata la reducció pro
gressiva deis recursos hídrics deis 
Pirineus al llarg de les darreres 
decades i en el que han participat 
organismes de Franc;a, Espanya i 
Andorra en el marc del programa 
lnterreg POGEFA 2014-2020. 

El projecte analitza l'estat deis 
recursos hídrics deis Pirineus i les 
seves regions: País Base, Navarra, 
Aragó, Catalunya, Andorra, Nou
velle Aquitaine i Occitania. l'aug-

FOTO: ACN 1 El riu Noguera Pallaresa al seu pas pel municipi d'tsil 

ment de temperatura ha estat 
més accentuat a la regió central 
deis Pirineus (conques del Galle
go, Cinca i Ésera) i a la més orien
tal, així com a la vessant nord, i 
per estacions l'increment ha es
tat més acusat a la primavera i a 
l'estiu. 

Els majors descensos de pre
cipitació, i els únics significatius, 
es van donar a la part central deis 
Pirineus i a la canea del Bidasoa, 

• JLatarn ass1steiX 
a la trobada de 
presidencies de 
les Diputacions 
e S 

amb baixades de fins a 30 mm 
per any. Segons explica el líder del 
projecte Piragua i investigador de 
la PTI Clima y Servicios Climáticos 
del CSIC, Santiago Beguería, "els 
resultats deis models mostren de 
manera molt consistent que en el 
futur els Pirineus seran més calids 
i secs, amb un augment general 
de l'aridesa tant a l'espai com al 
temps, llevat de les zones més 
elevades" . 

Entren en vigor 
les restriccions 
d'aigua als 
municipis 
del Solsones 

Les noves restriccions d'aigua 
per la fase de preemergencia 
a conseqüencia de la sequera 
anunciades per la Generalitat 
van entrar en vigor ahir des
prés que el Diari Oficial de la 
Generalitat de Catalunya (DO
GC) publiqués la resolució. la 
mesura afecta sis municipis 
del Solsones: Solsona, Riner, 
Pinós, Olius, Naves i Clariana 
de Cardoner. Implica una re
ducció de la dotació maxima 
d'aigua per habitant i dia, que 
passara de 230 a 210 litres. A 
més a més, la Coma i la Pedra 
i Guixers es traben en situació 
d'excepcionalitat. 

FOTO: Subdelegacló/ Crespín i !'alcalde de Seros, Josep Antoni Romia 

El president de la Diputació de 
lleida, Joan Talarn, va assistir ah ir 
la primera reunió convocada per 
la consellera de Presidencia, Lau
ra Vilagra, amb les presidemcies 
de les diputacions sorgides de les 
eleccions municipals del passat 
mes de maig. la trabada va ser
vir per aprofundir els espais de 
col·laboració entre ambdues ad
ministracions, un deis objectius 
principals del Govern. 

FOTO: DLL 1 Talarn, primer per la dreta, amb la resta de presidimcies 

Comen<;a la reforma de la 
Pla<;a de les Escales de Seras 
Seros ha iniciat les obres de re
modelació integral de la cen
trica Plac;a de les Escotes que 
s'executen amb una partida de 
250.000 euros inclosa en els 

Pressupostos Generals de I'Es
tat 2023. Els treballs permetran 
modernitzar la plac;a, suprimir 
les barreres arquitectoniques i 
nous accesos pera vianants. 

En el mar.c de la reunió, que 
va celebrar-se a la Sala Tapies del 
Palau de la Generalitat, Talarn 
va remarcar la importancia -que 
les quatre diputacions catalanes 
treballin de manera coordinada, 

ja que aixo "beneficia, especial
ment, els ve"ins de les poblacions 
rurals que no disposen de tantes 
oportunitats com els deis entor
ns urbans", segons va assenyalar 
Talarn. 

A la reunió també van parti
cipar la presidenta de la Diputa
ció de Barcelona, lluTsa Moret; 

la presidenta de la Diputació de 
Tarragona, Noemí Llauradó, i el 
president de la Diputació de Gi
rona, Miquel Noguer, a més del 
secretari de Governs locals i de 
Relacions amb I'Aran, David Ro
dríguez, així com el director ge
neral d'Administració local, Ber
nat Va lis. 

+ 
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El Geoparc busca padrins pels 
doms del Mont de Conques 

/ . 

Es una fo·rmació geologica única a tot Europa 
lsona i Conca Delia 
ACN 
El Geoparc Orígens esta adherit 
des de fa més d'un any al pro
grama 'Apadrina una roca' de 
l'lnstitut Geologic i Miner d'Es
panya (IGME). Des d'aleshores 
s'han apadrinat nombrosos !loes 
d'interes geologic, pero ningú 
s'ha interessat pels doms de to
va calcaría del Mont de Conques 
(Pallars Jussa). Es tracta d'una for
mació geológica única a Europa i 
a la resta del planeta només se'n 
troba a Australia i als Estats Units. 
Són espais emblematics en l'am
bit científic i molt poc coneguts 
pel públic local. Al Mont de Con
ques hi ha onze elements carto
grafiats i han estat utilitzats com 
a models per a l'estudi de doms 
identificats al planeta Mart. Ara, 
es vol despertar l'interes de la 
gent i que algú els apadrini. 

'Apadrina una roca' és un pro-

grama gratu'it de voluntariat, 
que busca la conservació i el se
guiment del patrimoni geologic. 
És una acció totalment gratu'ita 
i només es demana un compro
mís mínim d'una visita anual per 
comprovar el seu estat i, en cas 
de detectar una incidencia, co
municar-la per ser reparada. 

Xavier Mir, coordinador cien
tífic del Geoparc Orígens, anima 
els ciutadans a apadrinar un lloc 
"tan emblematic" i "tan poc co
negut" per la gran majoria. La re
cerca, ha relacionat els doms del 
Mont de Conques amb el situat a 
!'interior del crater Crommelin, al 
planeta Mart, donat que es po
drien haver format en condicions 
similars. 

Mir assegura que calen unes 
-"condicions úniques" per a la for
mació d'un dom. Fa falta una font 
d'aigua subterrania que surtí en 
un punt on les característiques 

FOTO: Marta Lluvich (ACN) 1 L'estany de gran de Basturs, al Pallars Jussa 

del terreny siguin molt planes. A 
més l'aigua ha de contenir un ait 
percentatge de carbonat calci, 
Quan es donen totes aquestes ca
racterístiques es crea una morfo
logía domica molt semblant a un 
"volea d'aigua". Aquestes morfo
logies es formen al llarg de molts 

anys; mig miler aproximadament. 
La importancia de les publica

cions científiques que han rela
cionat les morfologies del planeta 
Mart amb els doms es troba en el 
fet que la seva formació va asso
ciada a aigües subterranies, re- · 
marca Mir. 

La piscina 
coberta de 
Balaguerté 

• una avar1a a 
les calderes 
Des d'aquest passat dilluns la 
piscina coberta de Balaguer pa
teix una avaria del sistema de 
calderes, la qual afecta a la cli
matització de l'espai de la pisci
na, a l'aigua deis vestidors, i a la 
mateixa aigua de la piscina. 
Des de I'Area d'Esports s'ha 
informat que l'avaria és més 
complexa del que s'esperava, 
fent necessaria la substitució 
d'alguns components electro
nics del sistema. En aquest sen
tit, i com que la normativa de 
la Generalitat de Catalunya as
senyala que l'aigua del vas de la 
piscina ha d'estar entre 24 i 30 
graus, es recomana que els in
fants més petits no assisteixin a 
les classes fins a nou avís. 
Actualment i a causa de l'ava
ria, la temperatura de l'aigua ha 
disminurt fins als 26'8 graus, fet 
que no fa incompatible la prac
tica esportiva pero que no és 
tan adequada per als més pe-
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